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 الملخص : 

 دراسة التعرف على " دور الاتصال العمومي في نشر ثقافة الفكر المقاولاتي "حاولت هذه ال

حيث تم إجراء دراسة ميدانية بأحد حاضنات المؤسسات وهي الوكالة الوطنية لتسيير القرض 
 النتائج.المصغر بقسنطينة للوقوف على ممارسة الاتصال العمومي فيها وبالتالي إمكانية تعميم 

تسعى هذه الدراسة إلى الوقوف على مدى إستخدام الاتصال العمومي في المؤسسات العمومية 
الممثلة في حاضنات المؤسسات في نشر ثقافة الفكر المقاولاتي, وماهي أم الوسائل والقنوات 

 الاتصالية في تعزيز المقاولتية ومرافقة المؤسسات المصغرة والناشئة.

ستدعت هذه الدراو  لى المنهج الوصفي لانه الأنسب للوصول الى نتائج أكثر دقة سة الاعتماد عا 
ومصداقية, وللوصول الى نتائج دقيقة تم الاعتماد في الدراسة الميدانية على مجموعة من 
الادوات المنهجية لجمع البيانات تمثلت في : الإستمارة, المقابلة, الملاحظة, الوثائق, ومن خلال 

 يانات المتحصل عليها توصلت الدراسة الى عدة نتائج يمكن تلخيصها في :تفريغ وتحليل الب

السلطات العمومية تمارس الاتصال العمومي عن طريق حاضنات المؤسسات لتحقيق التنمية _ 
 المستدامة وتشجيع الفكر المقاولاتي

_ حاضنات المؤسسات وعلى رأسها الوكالة الوطنية لتسيير القرض المصغر تعتمد على 
 ستراتجيات إتصالية تتصف بالتنويع في وسائل الاتصالإ

 _ الاتصال العمومي له دور متنامي في نشر ثقافة الفكر المقاولاتي ومرافقة المؤسسات

 

الكلمات المفتاحية : الإتصال العمومي, المقاولتية, حاضنات المؤسسات, حملات الاتصال 
 العمومي 



Summary  :  

This study attempted to identify “the role of public communication in 
spreading the culture of entrepreneurial thought”. 

Where a field study was conducted in one of the institutional incubators 
the National Agency for the Management of Microcredit in Constantine 
to determine the practice of public communication there, and thus the 
possibility of generalizing the results. 

This study seeks to determine the extent to which public communication 
is used in public institutions represented by incubators in spreading the 
culture of entrepreneurial thought, and what is the mother of the means 
and communication channels in promoting entrepreneurship and 
accompanying small and emerging enterprises. 

This study called for reliance on the descriptive approach because it is 
most appropriate to reach more accurate and credible results. In order 
to reach accurate results, the field study relied on a set of 
methodological tools for data collection, represented in form, interview 
observation, documents, and through unpacking and analysis of the 
obtained data. The study reached several results that can be 
summarized in: 

_ Public authorities practice public communication through institutional 
incubators to achieve sustainable development and encourage 
entrepreneurial thought 



_ Institutional incubators, led by the National Agency for the 
Management of Microcredit, rely on communication strategies 
characterized by diversification in the means of communication. 

_ Public communication has a growing role in spreading the culture of 
entrepreneurial thought and accompanying institutions 
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